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وزیر نیرو تاکید کرد؛
 لزوم مدیریت صحیح و استفاده بهینه

 از منابع آبی کشور
علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو تاکید کرد: »با 
عنایت به لزوم مدیریت صحیح و استفاده 
بهینه از منابع آبی کشور و همچنین توجه به 
توسعه زیرساخت های حیاتی بالاخص در 
روستاها و مناطق محروم در دولت عدالت 
محور و مردمی سیزدهم، ایجاد یک سازوکار 

جدید اهمیت مضاعف می یابد. 
موفقیت در امر آبرســانی در این برهه زمانی نیازمند 

روحیه انقلابی، کار جهادی و بهره مندی از ظرفیت متنوع نخبگان، کارشناســان گروه های 
جهادی، نهادها و خیرین می باشد که تشکیل شورای جهاد آبرسانی آغازی بر این مأموریت 
عظیم در دولت ایران قوی اســت. بر این اساس، شورای جهاد آبرسانی با هدف برنامه ریزی 
هر چه دقیق تر و اتخاذ تصمیمات هماهنگ و متمرکز کردن اعتبارات و بهره گیری از تمام 

ظرفیت های ستادی و استانی در وزارت نیرو تشکیل می شود.«

عضو کمیسیون عمران مجلس:
بر اساس کدام منطق ۸۵ درصد مردم دو برابر الگو 

برق مصرف کرده اند؟
عضو کمیســیون عمران مجلس شورای 
اســامی تاکید کرد: چگونه مردم در فصل 
تابستان که با قطعی های مکرر در ساعات 
اوج مصرف مواجه بودنــد، دو برابر الگوی 

مصرف برق استفاده کرده اند.
کمال حسین پور با اشاره به اظهارات سخنگوی صنعت 
برق مبنی بر  مصرف بیش از ۸۵ درصد مشترکین دو 
برابر الگوی مصرف، بیــان کرد: ما این توجیه را برای 

افزایش قیمت برق بول نداریم. چگونه مردم در فصل تابستان که ۲ الی ۴ ساعت در ساعات اوج 
مصرف با قطعی برق مواجه بودند، دو برابر الگوی مصرف برق استفاده کرده اند که با افزایش 
قیمت مواجه شوند. وی در ادامه اظهار کرد: از کجا معلوم که صنعت برق نمی خواهد کسری 
بودجه خود را از جیب مردم جبران کند؟ قطعا مجلس در روزهای آینده در این زمینه جلسه برگزار 
خواهد کرد و باید آمار واقعی ارائه شود. این امر اصلا منطقی نیست که ۸۵ درصد مشترکان 
بیش از دو برابر الگوی مصرف برق استفاده کرده اند. قطعا مجلس با تصمیمات خلاف قانون 

برخورد خواهد کرد.
نماینده مردم سردشت و پیرانشهر در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: همه ما از اصلاح 
الگوی مصرف استقبال می کنیم و قطعا این گام باید در بخش دولتی و خصوصی در حوزه 
ساختمان سازی برداشته شده و سازمان نظام مهندسی نیز باید در این زمینه ورود کند. لازم 
است بستر لازم برای اصلاح الگوی مصرف در ساختمان ها فراهم شود. ما از طریق مجلس 

نیز این موضوع را دنبال خواهیم کرد.
وی در ادامه تاکید کرد: قطعا در سال های آینده نیز با وضعیت خشکسالی مواجه خواهیم بود 
و اصلاح الگوی مصرف امری اجتناب ناپذیر اســت و باید گام های کارشناسی در این حوزه 

برداشته شود.

وزیر نفت: 
۲۶۰ میلیون یورو در صنعت نفت گچساران 

سرمایه گذاری می شود
وزیر نفت گفــت: وزارت نفت ۲۶۰ میلیون 
یورو برای افزایش و نگهداشت تولید نفت 
در قالب ســه طرح بزرگ در شهرســتان 

گچساران سرمایه گذاری می کند.
جواد اوجی در حاشیه بازدید از کارخانه ماشین سازی 
گچساران در گفت و گو با خبرنگاران افزود: این اعتبار در 
میدان های نفتی گچساران ۱و۲، گچساران سه و چهار و 
بی بی حکیمه هزینه خواهد شد. وی بیان کرد: بر اساس 

برنامه ریزی  وزارت نفت ، عملیات اجرایی این طرح امسال آغاز می شود و افزایش تولید ۴۰ هزار 
بشکه نفت و حفظ تولید کنونی در سه میدان نفتی مذکور از اهداف پیش بینی شده است.

وزیر نفت تاکید کرد: کهگیلویه و بویراحمد با ۱۳ میدانی نفتی و تولید ۱۳درصد از نفت کشور 
نقش مهمی در اقتصاد ملی دارد.

وزیر نفت در ادامه افزود : تولیدکنندگان داخلی با بهبود کیفیت کالاهای تولیدی خود به رقابت 
پذیر شدن محصولات ملی کمک کنند چرا که تولید کالاهای مطابق با استاندارد خود معیاری 

مهم برای بازاریابی و تبلیغات است.
اوجی با اشاره به ساخت کارخانه پتروشیمی در گچساران تاکید کرد: راه اندازی این کارخانه به 

تکمیل زنجیره تولید تولیدان پایین دستی نفت در این شهرستان کمک می کند.

یک مقام نفتی ونزوئا:
 استفاده از میعانات ایران 

به تولید نفت ونزوئلا کمک می کند
یک مقــام بلندپایه شــرکت نفتی دولتی 
PDVSA به رویترز گفت: این شــرکت از 
محموله میعانات ایران که چند هفته گذشته 
به ونزوئا رسید، برای افزایش تولید در سه 
پروژه استخراج نفت سنگین استفاده خواهد 

کرد.
رویترز اخیرا گزارش کرده بود شرکت PDVSA و 
شرکت ملی نفت ایران برای سواپ نفت خام ونزوئلا 

در برابر میعانات ایران توافق کردهاند. این توافق به شــرکت PDVSA که با کمبود مواد 
رقیق کننده ضروری برای استخراج نفت فوق سنگین مناطقی مانند اورینوکو روبروست، کمک 
خواهد کرد تولیدش را تقویت کند.ویلز رانجل، یک عضو هیات مدیره شرکت PDVSA و 
رهبر اتحادیه در مصاحبه با رویترز گفت: این میعانات کمک خواهد کرد تولید در میادین نفتی 
مربوط به پروژه های پتروسِدنو، پتروپیار و پترولرا سینوونسا که بزرگترین پروژه های این شرکت 
هستند، تقویت شود. رانجل گفت: به دلیل عدم وجود مواد رقیق کننده چاه های غیرفعال زیادی 
وجود دارند. ما تولید را دوباره فعال خواهیم کرد.کمبود مواد رقیق کننده جدیدترین مانع پیش 
روی صنعت نفت ونزوئلا اســت که تولیدش به دلیل سالها عدم سرمایه گذاری کافی دچار 
فروپاشــی شده است. تحریمهای آمریکا هم مانع همکاری شرکت PDVSA با شرکای 
تجاری کلیدی شامل تامین کنندگان مواد رقیق کننده شده است.به تازگی یک نفتکش ایرانی 
حامل محموله میعانات به میزان ۲.۱ میلیون بشکه به ونزوئلا رسید و این کشتی هفته جاری 
در حال تخلیه محموله خود برای سینوونسا بود.پتروپیار و سینوونسا جوینت ونچرهای میان 
شــرکت PDVSA و شورون و شرکت ملی نفت چین هستند. شرکت PDVSA پس 
از خروج توتال انرژیز و اکوئینور از پروژه پتروســدنو در ژوئیه، تنها سهامدار آن است.بر اساس 
گزارش رویترز، رانجل برآورد کرد که تولید نفت ونزوئلا ۷۵۰ هزار بشکه در روز است که بالاتر 
از ۶۴۱هزار بشکه در روز اعلام شده از سوی ونزوئلا به اوپک در اوت است. مقامات ونزوئلایی 

می گویند قصد دارند تولیدشان را تا پایان سال به یک میلیون بشکه در روز افزایش دهند.

ارزش صادرات اوپک ۲۴۰ میلیارد دلار سقوط کرد
آمار ارائه شــده در بولتن آمار سالانه اوپک نشان داد ارزش صادرات نفت 
اعضای اوپک در سال ۲۰۲۰ به دلیل فروپاشی تقاضا و قیمتها در اوج شیوع 

ویروس کرونا، بیش از ۲۴۰ میلیارد دلار سقوط کرد.
به گزارش ایسنا، طبق آماری که روز پنج شنبه منتشر شد ارزش مجموع صادرات نفت اوپک 
در سال ۲۰۲۰ به ۳۲۱ میلیارد دلار در مقایسه با ۵۶۲ میلیارد دلار در سال ۲۰۱۹ کاهش یافت.
سال گذشته تقاضا برای نفت تحت تاثیر شیوع پاندمی کاهش پیدا کرد و قیمت های نفت نیز از 
افت تقاضا متاثر شدند. عدم توافق اوپک و متحدانش در مارس سال ۲۰۲۰ درباره نحوه واکنش 
به کاهش مصرف ناشی از وضع قرنطینه ها و محدودیت های سفر در سراسر جهان، ریزش 
قیمت ها را تشدید کرد. هنگامی که اوپک و متحدانش شامل روسیه به توافق رسیدند، میزان 
عرضه به بازار را به میزان قابل توجهی کاهش دادند که روی ارزش صادرات آنها حتی پس 

از آغاز بهبود قیمت های نفت از رکورد پایینی که در آوریل سال ۲۰۲۰ داشتند، تاثیر گذاشت.
طبق بولتن آمار سالانه اوپک، میانگین ارزش سبد نفتی اوپک از نظر اسمی در سال ۲۰۲۰ به 
۴۱ دلار و ۴۷ سنت در هر بشکه رسید که کمتر از ۶۴ دلار و ۴۰ سنت در سال ۲۰۱۹ بود و 
۲۲دلار و ۵۷ سنت در هر بشکه معادل ۳۵.۲ درصد کاهش را نشان داد. سطح نوسان ۱۲ دلار و 
۵۵ سنت در هر بشکه معادل ۳۰.۳ درصد نسبت به میانگین سالانه بود.در نتیجه ارزش صادرات 
نفت اوپک که در بسیاری از موارد بخش مهم و حتی ضروری درآمدهای دولتی اعضای اوپک 

است، سال گذشته در مقایسه با سال ۲۰۱۹ به میزان چشمگیری کاهش پیدا کرد.

اخبار کوتاه 

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در نشست با کارکنان 
ایمنی و آتش نشانی این شرکت، بر وجود فرهنگ سازمانی توجه 
به الزام های ایمنی در صنعت نفت تأکید کرد و از کاهش حوادث 

صنعت نفت در سال های اخیر خبر داد.
به گزارش شانا، احمد محمدی در این نشست بیان کرد: با وجود تحریم های 
ظالمانه، فرسودگی تجهیزات و تأسیسات، کمبود نیروی انسانی و شیوع ویروس 
کرونا و پرخطر بودن کار در صنعت نفت، گزارش های چندســاله اخیر نشان از 
کاهش وقوع حوادث و اتفاق ها دارد که این موضوع با تلاش شبانه روزی همه 
کارکنان به ویژه کارکنان ایمنی، بهداشت، محیط زیست، نیروهای عملیاتی، پدافند 

غیرعامل و مدیریت بحران محقق شده است و جای قدردانی ویژه دارد.
وی افزود: شرایط خاص دما، فشار و وجود سیالات قابل اشتعال و انفجار، فعالیت 
در صنعت نفت را به یکی از پرخطرترین مشاغل تبدیل کرده است که خطرهای 
بالایی را نیز به دنبال دارد، بنابراین همه ما وظیفه داریم فرهنگ سازمانی توجه 
به الزام های ایمنی در صنعت نفت را در نگاه، تفکر و رفتار خود نهادینه کرده و 

عمق دهیم.
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب به سه شاخص مهم در حوزه ایمنی 
اشاره کرد و ادامه داد: داشتن نیروی انسانی ماهر و دلسوز و آگاه به خطرهای کار، 
حفظ آمادگی در گذر زمان از طریق تمرین و فراهم کردن ملزومات و تجهیزات 

ایمنی برای پیشگیری از وقوع حوادث و مقابله با رویدادهای احتمالی بسیار مهم 
و ضروری است.

محمدی با اشاره به قدمت بالای تأسیسات و تجهیزات شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب، گفت: امیدواریم با ســرمایه گذاری مناسب در حوزه بازسازی و 
نوسازی تجهیزات، خطرهای بالقوه محیط کار برای کارکنان کاهش یابد و این 
وظیفه سازمان است تا شرایط قرار گرفتن در وضع عادی کاری را در همه زمینه ها 

فراهم آورد.
وی در پایان با اشاره به جانفشانی »علی لندی« نوجوان ۱۵ ساله ایذه ای برای 
نجــات جان دو هموطن، تصریح کرد: همواره باید قــدردان جوانمردی و ایثار 
همکاران آتش نشان و شهدای این حوزه باشیم و امیدواریم با رعایت حداکثری 
و سختگیرانه موازین ایمنی، در حفظ سلامت افراد و تولید و تجهیزات توفیق 

داشته باشیم.
بهبود عملکرد مناطق نفتخیز جنوب در حوزه ایمنی و آتش نشانی

محمدرضا نادری، رئیس بهداشت، ایمنی و محیط زیست )اچ اس ئی( شرکت 
ملی مناطق نفت خیز جنوب نیز در این نشست از بهبود عملکرد این شرکت در 
حوزه ایمنی و آتش نشانی در سال ۱۴۰۰ خبر داد و گفت: امسال باتوجه به کاهش 
حوادث، اتفاق ها و برنامه ریزی هدفمند برای ارتقای ســازمان در حوزه ایمنی و 

صیانت از تولید، عملکرد شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب بهبود یافته است.

وی با اشاره به عملکرد یکساله مجموعه ایمنی و آتش نشانی، افزود: کارکنان 
ایمنی و آتش نشانی برای حفظ و صیانت از سرماسه انسانی و ایمن نگاه داشتن 
تأسیسات حتی یک لحظه از تلاش دست برنداشتند و با وجود مشکلات پرشمار 

نقشی موثر در کاهش حوادث ایفا کردند.
رئیس اچ اس ئی شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب ادامه داد: در سال ۱۴۰۰ با 
وجود شرایط همه گیری ویروس کرونا و کمبود امکانات همچنین افزایش بازدیدها 
و ماموریت ها، ضریب تکرار حوادث به نســبت سال ۱۳۹۹ پایین تر بود و تعداد 
آتش سوزی های صنعتی نیز در بیشتر شرکت های بهره بردار به حدنصابی کمتر 

از سال های گذشته رسید.

نادری با اشاره به برنامه های ویژه درنظر گرفته شده برای  سال ۱۴۰۰، تصریح 
کرد: تعداد بازدیدهای ایمنی در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال ۱۳۹۹ حدود ۲.۵ برابر 
بیشتر شــده و تاکنون بیش از ۲۸۰۰ بازرسی ایمنی و آتش نشانی از تأسیسات 

انجام شده است.
وی برگزاری نشست ها پیش از اجرای کار، فعال سازی سامانه جامع مدیریت 
بر اطلاعات اچ اس ئی، تدوین ســند راهبردی و دستورعمل های مختلف حوزه 
ایمنی، ایجاد کارگروه های تخصصی برای ارائه گزارش های سالانه درباره علل 
وقوع حوادث، استفاده از خدمات مشاور برای ارزیابی خطر و مدیریت یکپارچه، 
خرید تجهیزات ایمنی و آتش نشانی را از جمله اقدام های مهم مجموعه ایمنی 

و آتش نشانی برشمرد.
رئیس اچ اس ئی شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در پایان اظهار کرد: برای 
نخستین بار انجام فعالیت درباره پروانه کار به صورت نظام مند مدنظر است و افزون 
بر آن برای تهیه اطلس ایمنی، برنامه ای با درنظر گرفتن همه پارامترهای تأثیرگذار 
برای تشخیص خطر تأسیسات تهیه شده است که پس از ورود اطلاعات توسط 

کارشناسان سطح ایمنی تأسیسات را نمایش می دهد.
در ادامه این نشست برخی سرپرستان و کارشناسان ایمنی و آتش نشانی ضمن 
بیان مسائل، مشکلات و دغدغه های موجود در این حوزه، به بحث و تبادل نظر و 

ارائه دیدگاه های خود پرداختند.

حوادث صنعت نفت در سال های اخیر کاهش یافت
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب:

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با تأکید بر اجرای 
پروژه هــا در زمان مقرر، اعام کــرد که بیش از 
۱۷۰۰ کیلومتر خطوط انتقال فشار قوی گاز در حال 

اجراست.
به گزارش شانا، مجید چگنی در دیدار با مدیرعامل و مسئولان 
ارشد شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران گفت: اجرای پروژه ها 
در زمان مقرر، با رعایت استانداردها و مقررات جاری وزارت نفت، 

توسعه بیش از پیش صنعت گاز کشور را به همراه دارد.
وی اظهار کرد: تقویت زیرساخت های گازی به عنوان یکی از 
اولویت های این شرکت در سال ۱۴۰۰ می تواند ما را در اجرای 

پروژه ها در زمان مورد نظر، یاری دهد.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران درباره پروژه های در حال 
اجرای این شرکت، تصریح کرد: اجرای بیش از ۱۷۰۰ کیلومتر 
خطوط انتقال فشار قوی بیدبلند- اهواز، قم- محمدیه- پارچین، 
رشت- چلوند، لافت- گورزین- بندرعباس و بیدبلند- گچساران 
نشان از تلاش کارکنان این شرکت برای اجرا و تحویل به موقع 
پروژه ها دارد.چگنی همچنین با یادآوری اهمیت گاز طبیعی و 
سهم آن در سبد انرژی کشور و تلاش خستگی ناپذیر کارکنان 
برای خدمت رســانی به مردم، بر ضرورت مدیریت مصرف و 
اســتفاده بهینه از این گاز طبیعی تأکید کرد و افزود: فراموش 
نکنیم که وظیفه ما تأمین انرژی پاک برای مردم است و این 

مهم میسر نخواهد شد مگر با همکاری و همدلی همه مردم.
وی در پایان، نقش شرکت مهندســی و توسعه گاز ایران و 
تحقق ماموریت های محوله را بسیار مهم خواند و این شرکت را 
بازوی ارزشمند و مورد اعتماد شرکت ملی گاز ایران در دستیابی 

به اهداف صنعت گاز کشور دانست.

بهرام صلواتی، مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران 
نیز در ابتدای این نشســت با معرفی مدیران حوزه کاری خود، 
گزارشی از عملکرد این شــرکت در حوزه های خطوط انتقال 
سراسری گاز، تأسیسات تقویت فشار گاز، پروژه های ذخیره سازی 
گاز طبیعی، پروژه های پالایشی، تأسیسات زیربنایی و ساختمانی، 

دیســپچینگ و مخابرات و نیروی انسانی شاغل در شرکت و 
چگونگی روند اجرای پروژه ها ارائه کرد.

 کار گروهی اساس و پایه همه اقدام های 
شرکت ملی گاز ایران است

معاون وزیر نفت در امور گاز بر انجام کار گروهی در شرکت 
ملی گاز ایران تأکید کرد و آن را اســاس و پایه همه اقدام ها و 

فعالیت ها دانست.
مجید چگنی همچنین در نشست با رئیس و کارشناسان امور 
بهداشت، ایمنی و محیط زیست)اچ اس ئی( این شرکت، گفت: 
کار گروهی اساس و پایه همه اقدام ها و فعالیت های شرکت ملی 
گاز ایران برای خدمت رسانی به مردم است.وی اظهار کرد: بدون 
کار گروهی کارها پیش نمی رود و این مهم را باید تقویت کرد؛ 
زیرا با بهره گرفتن از دیدگاه ها و افکار یکدیگر می توان به بهترین 

نحو کارها را انجام داد و به سرانجام رساند.
معاون وزیر نفت در امور گاز افزود: هر شــخصی با توجه به 
دانش، تجربه، مطالعات و تحصیلات خود بی شک دیدگاه ها و 
پیشنهادهایی دارد که ارزشمند است؛ دیدگاه هایی که می تواند ما 

را در ارائه طریق در این حوزه، یاری کند.
چگنی تأکید کرد: با توجه به این نکته که این حوزه و رعایت 
نکات و دستورعمل های آن در همه امور بسیار ضروری و حیاتی 
اســت، از این رو با دریافت دیدگاه ها و پیشنهادها و بررسی و 

تجزیــه و تحلیل آنها می توان خلأهایی کــه این حوزه با آن 
روبه روست را پر کرد که این امر، همدلی همه شما را می طلبد.

وی همچنین در دیدار با مدیران و کارشناســان امور مجامع 
شرکت ملی گاز ایران، کار این مجموعه را حساس خواند زیرا 
افزون بر وظیفه درون سازمانی، وظیفه برون سازمانی یعنی ارتباط 
با سازمان های مختلف مانند برنامه و بودجه، خصوصی سازی، 

وزارت امور اقتصاد و دارایی را نیز دارد.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران تصریح کرد: این حساسیت 
در کار، در بحث درون ســازمانی نیز به خوبی خود را نشــان 
می دهد زیرا امور مجامع با همکاری با شــرکت های تابعه و 
برگزاری هرساله نشست های مجمع در زمان مقرر خود، می تواند 
شرکت ها را در حوزه مالی با کمک واحدهای ذیربط ارزیابی کند.
چگنی ادامه داد: این مهم سبب می شود که بدانیم شرکت های 

تابعه چه عملکردی طی یک ساله خود داشته اند.
وی در ادامه ضمن شــنیدن سخنان و  دیدگاه های هر یک 
از حضار در این نشست، گفت: برگزاری چنین نشست هایی و 
شنیدن مسائل مربوط به هر واحد یا مدیریت و ارائه راهکارها 
و پیشنهادها، برای رشد و شکوفایی سازمان بسیار ارزشمند و 
سازنده است و امیدوارم با همیاری و همفکری همه همکاران 
برای رســیدن به اهداف و خدمت رسانی بهتر به مردم و نظام، 

تلاش مضاعف را سرلوحه کار خود قرار دهیم.

مدیرعامل شرکت ملی گاز:

بیش از ۱۷۰۰ کیلومتر خطوط انتقال فشار قوی گاز در حال اجراست

به گفته علی اصغر زرگر، کارشناس انرژی؛ افزایش قیمت نفت روند 
کوتاه مدتی دارد زیرا به محض سیر صعودی، امریکا تولید و صادرات 
خود را افزایش می دهد، ضمن اینکه با فشار به عربستان نفت بیشتری 

را روانه بازار می کنند.
در پی افزایش قیمت نفت جن ساکی، سخنگوی کاخ سفید گفت: کاخ سفید همچنان 
با سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( درباره قیمت نفت مذاکره می کند و همه 

ابزارهای ممکن برای رسیدگی به این مسئله در حال بررسی است.
دولت جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا در تیرماه و به دنبال اختلاف امارات با ائتلاف 
اوپک و متحدانش )اوپک پلاس( بر سر خط پایه تولید اعلام کرده بود ایالات متحده 
طرف این گفت وگوها نیست، اما مقام های کاخ سفید در حال مذاکره با کشورهای مورد 

بحث هستند تا برای افزایش تولید پیشنهادی به مصالحه برسند.
جن ساکی، سخنگوی کاخ سفید در این باره گفته بود: از گفت وگوی جاری اعضای 
اوپک برای دستیابی به توافق استقبال می کنیم. این توافق امکان دسترسی به انرژی 

مقرون به صرفه و قابل اطمینان را افزایش می دهد.
علی اصغر زرگر درباره نوسانات اخیر قیمت نفت گفت: چندین عامل در افزایش قیمت 
موثر اســت که مهمترین آن در شرایط کنونی مدیریت بیماری کرونا بخصوص در 
کشورهای امریکا و اروپایی و حتی چین و ژاپن است. این روند باعث می شود بسیاری 
از کارخانجات و صنایع بخصوص حوزه گردشگری که نیاز به سوخت دارند دوباره جان 
گرفتــه و گردش اقتصادی رونق می گیرد. بنابراین طی این مدت افت قیمت تاحدی 

مربوط به رکود صنایع انرژی بر بوده است. 
وی نزدیک شدن به فصل سرما و افزایش نیاز به سوخت را نیز دیگر دلیل افزایش 
قیمت نفت برشمرد و افزود: کشورها با توجه به افزایش نیاز به انرژی به ذخیره بیشتر 

سوخت روی آورده اند که مبنایی جهت رشد قیمت ها شده است.
این کارشناس حوزه انرژی در ادامه برخی بحران های ساختگی را نیز از عوامل افزایش 
قیمت نفت دانست و توضیح داد: از جمله این عوامل می توان به نتیجه مذاکرات ایران و 
امریکا و یا تهدیدهای توخالی امریکا و اسرائیل در قبال ایران اشاره کرد. همچنین بحران 

در دیگر مناطق جهان و گاهی بورس بازان نیز سعی می کنند روی قیمت ها مانور داده 
و نوسان ایجاد کنند.

وی با بیان اینکه منابع انرژی به اندازه کافی در جهان موجود است، اظهار داشت: اگر 
مذاکرات برجام به نتیجه مطلوب برسد، نفت ایران هم قانونی و طبق روال عادی وارد 
بازار می شود که در تعدیل قیمت ها نقش خواهد داشت، چراکه قطعا ایران بلافاصله بعد از 

لغو تحریم نسبت به بازگرداندن سهمه خود در اوپک اقدام خواهد کرد.
به گفته زرگر؛ افزایش قیمت نفت روند کوتاه مدتی دارد زیرا به محض سیر صعودی، 
امریکا تولید و صادرات خود را افزایش می دهد، ضمن اینکه با فشار به عربستان نفت 

بیشتری را روانه بازار می کنند. 
وی تاکید کرد: در هر حال مدیریت کرونا و شروع فعالیت های اقتصادی صنایع مختلف 

شوکی به حوزه انرژی وارد کرده است، اما تصور نمی کنم قیمت ها سرسام آور بالا برود.
این کارشناس حوزه انرژی همچنین خاطرنشان کرد: تغییر رویکرد کشورها در حوزه 
انــرژی و تمرکز روی انرژی های پاک و تجدیدپذیر نیز تا حدی قیمت ها را در حالت 
نوســانی قرار داده و منجر به افزایش تقاضا و قیمت برای سوخت های پاک از جمله 
گاز طبیعی شده است. اما در عین حال تا زمانی که نتوانند جایگزین شوند قیمت نفت 

همچنان روند رو به رشد خواهد داشت.

اوپک در بولتن آماری ســالانه خود اعــام کرد ذخایر 
قطعی نفت در ســال ۲۰۲۰ با وجــود ریزش قیمت ها 
که ســرمایه گذاری در صنعت را محــدود کرد، به میزان 

۰.۲ درصد افزایش یافت
آمــار اوپک نشــان داد ذخایر قطعــی نفت تا پایان ســال ۲۰۲۰ در 
۱.۵۴۹تریلیون بشکه ایستاد که بالاتر از ۱.۵۴۶ تریلیون بشکه در پایان 

سال ۲۰۱۹ بود.
اعضای اوپک که ۱۳ کشور هستند، ۱.۲۳۷ تریلیون بشکه از این ذخایر را 

در اختیار دارند که معادل ۸۰ درصد از ذخایر قطعی جهان است.
اما ذخایر قطعی گاز طبیعی جهان ۰.۴ درصد در ســال ۲۰۲۰ کاهش 
یافت و به ۲۰۶.۷ تریلیون متر مکعب رسید که از این میزان اعضای اوپک 

۷۳.۷تریلیون متر مکعب را در اختیار دارند.
طبق آمار اوپــک، ظرفیت پالایش جهان در ســال ۲۰۲۰ به میزان 
۳۰۰هزار بشــکه در روز کاهش یافت و به ۱۰۱.۱ میلیون بشکه در روز 
رسید. بخش پایین دستی در کشورهای عضو سازمان توسعه و همکاری 
اقتصادی افت چشمگیری داشت در حالی که آسیا و خاورمیانه به ظرفیت 

پالایش خود اضافه کردند.
همچنین تولید پالایشگاهی در سال ۲۰۲۰ به میزان ۹.۱ درصد کاهش 
یافت و به ۷۸ میلیون بشکه در روز رسید که ناشی از افت مصرف سوخت 

در دوران پاندمی بود.
این گزارش در آستانه دیدار چهارم اکتبر وزیران اوپک پلاس منتشر شده 
که از سال ۲۰۱۷ چندین دور محدودیت عرضه را به طور هماهنگ به اجرا 
گذاشته اند. نشست آنلاین این گروه سطح تولید نوامبر را تعیین می کند. 
اوپک پلاس در حال حاضر توافقی را برای افزایش ماهانه تولید به میزان 
۴۰۰ هزار بشــکه در روز تا پایان سال ۲۰۲۲ دنبال می کند با این حال 
وزیران این گروه خاطرنشان کرده اند که می توانند با در نظر گرفتن وضعیت 

بازار تغییراتی در برنامه خود صورت دهند.
تولید نفت خام در ســال ۲۰۲۰ به میزان ۸.۲ درصد کاهش یافت و به 
۶۹.۰۹ میلیون بشکه در روز رسید. تولید اوپک ۱۲.۷ درصد کاهش داشت.

تقاضای جهانی برای نفت در سال میلادی گذشته ۹.۳۰ میلیون بشکه 
در روز کاهش یافت و به ۹۰.۷۳ میلیون بشکه در روز رسید. میزان مصرف 
در کشورهای سازمان توسعه و همکاری اقتصادی برای نخستین بار در 

تاریخ کاهش داشت.
در گــزارش دورنمای نفت جهان اوپک پیش بینی کرده اســت که 
تقاضای جهان برای نفت در ســال ۲۰۲۱ به ۹۶.۶ میلیون بشــکه در 
روز، در ســال ۲۰۲۲ به ۹۹.۹ میلیون بشــکه در روز و در سال ۲۰۲۳ به 
 ۱۰۱.۶میلیون بشکه در روز می رسد و از سطح پیش از شیوع پاندمی بالاتر 

می رود.
بر اساس گزارش پلاتس، در گزارش اوپک تصریح شده است که برای 
تامین تقاضای جهان برای نفت تا ســال ۲۰۴۵ به حدود ۱۱.۸ تریلیون 
دلار سرمایه گذاری در صنعت نفت نیاز است که ۸۰ درصد آن در بخش 

بالادستی خواهد بود.

چرا طلای سیاه گران شد؟ افزایش ذخایر قطعی نفت و کاهش ذخایر گاز جهان

احمد فیروزی، کارشناس انرژی های تجدیدپذیر با بیان اینکه 
خرید تضمینی سیاســت خوبی بود، گفت: هر سیاســتی به 
به روزرسانی و بازنگری نیاز دارد که البته باید با اطاع رسانی و 

همراهی ذی نفعان آن صنعت همراه باشد.
اخیرا ابلاغیه ای از سوی وزارت نیرو مبنی بر توقف خرید تضمینی تجدیدپذیرها 
منتشر شد. در این ابلاغیه که به شرکت های توزیع نیروی برق سراسر کشور 
ارسال شد، از آن ها خواسته شد تا اطلاع ثانوی از عقد قراردادهای خرید تضمینی 
جلوگیــری کنند. با توجه به اینکه احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
جزو وعده های اصلی علی اکبر محرابیان بوده است، باید دید برنامه وی برای 

جایگزینی سایر مدل های خرید چگونه است.
در همین زمینه احمد فیروزی، کارشناس انرژی های تجدیدپذیر گفت: متأسفانه 
تصمیم های این چنینی که بارها اتخاذ و ابلاغ میشوند، ضررهای بسیاری برای 
اقتصاد کشور دارند و مسئولین هم باید این را متوجه باشند که این تصمیم های 
خلق الساعه می توانند به کسب  و کارها و سرمایه های ریسک پذیر آسیب برساند 
وفضای نا اطمینانی را ایجاد کنند. همچنین آســیبی که به اعتبار حاکمیت و 

نهادهای دولتی میخورد را نباید نادیده گرفت.
فیروزی افزود: در سالهای اخیر یک تجربه ای درباره تجدیدپذیرها به دست آمده 
و ما یکی از بهترین سیاست های حمایتی دنیا، که همان خرید تضمینی بوده 
است را اجرا کردیم، اما همه می دانیم هیچ سیاستی نمی تواند سالها بدون تغییر و 
به روزرسانی باشد و هر تصمیمی نیاز به بازنگری به منظور افزایش بهره وری دارد.

وی با تأکید بر اینکه ارتقاء و بهینه سازی سیاست ها الزامی است، افزود: با این 
وجود باید توجه داشت که هر تغییری باید روند معقول و منطقی را طی کند و پیش 

از ابلاغ شدن به اطلاع فعالان و ذی نفعان آن صنعت برسد.
این کارشناس نیرو تأکید کرد: تصمیمی که اتخاذ شد حتی به اطلاع سازمان 
متولی انرژی های تجدیدپذیر، یعنی ساتبا هم نرسیده بود و آنها را هم غافلگیر کرد.
وی افزود: در این سالها اتفاقات و نوسانات داخلی و خارجی، از جمله تورم بالا، 
جهش های ارزی و تحریم ها موجب شد که سرعت توسعه این صنعت نسبت به 

پنج شش سال گذشته افت کند و نهال توسعه تجدیدپذیرها آسیب ببیند.
فیروزی با تأکید بر اینکه نباید با اینگونه تصمیمات یکباره آسیب بیشتری به این 
صنعت زد، افزود: به نظر بنده باید سبدی از سیاست ها وجود داشته باشد که هر 
کدام بخشی از ذی نفعان را پوشش دهد. در واقع تمام بخش های تولیدکننده های 

داخلی، شــرکت های مهندسی، شرکت های فناوری و دانش بنیان و همچنین 
ســرمایه گذاران نیاز به سیاست های حمایتی جداگانه دارند که برآیند این سبد 
حمایتی برطرف شدن چالش های صنعت برق و دسترسی مردم به برق پایدار و 

باکیفیت و همچنین تقویت صنعت تجدیدپذیرها است.
این کارشناس انرژی در پاسخ به اینکه چگونه میتوان اقتصاد تجدیدپذیرها را 
تقویت کرد، گفت: خوشبختانه در سالهای اخیر اقتصاد این بهبود یافته و در حال 
حاضر فاصله سوددهی این نیروگاه ها با نیروگاه های فسیلی به طور چشمگیری 

کاهش یافته است.
وی افزود: البته در تمام دنیا این دو نیروگاه را قابل رقابت با یکدیگر میدانند ولی 
درکشور ما به علت یارانه فراوانی که به سوخت های فسیلی می دهیم نمی توان 

این دو صنعت برق را قابل رقابت در شرایط برابر دانست.
فیروزی با اشــاره به اینکه برای ایجاد یک بازار رقابتی باید بخشی از حمایت 
را دولت بر دوش بکشــد، افزود: در خرید تضمینی هم دولت حمایت ویژه ای از 
تجدیدپذیرها نمیکرد، بلکه با عوارضی که مردم برای همین بحث می دادند این 
خرید صورت میگرفت و هیچ فشاری را دولت متحمل نبود. در حالی که در تمام 

دنیا دولت ها حمایت جدی از توسعه این صنعت می کنند.
وی در پایان با اشاره به اینکه قطعا در آینده به انرژی های نو و تجدیدپذیر نیاز 
بیشتری در شبکه توزیع صنعت برق خواهیم داشت، گفت: متأسفانه نگاه غلطی 
در بین مسئولین وزارت نیرو وجود دارد که این صنعت و نیروگاه های فسیلی رقیب 
هم هستند، در حالیکه ما باید با تنوع بخشی به سبد تولید برق زمینه تولید برق 

پایدار و با کیفیت برای مردم را فراهم کنیم.

مدیرعامل شرکت پتروشیمی پردیس گفت: در یکسال گذشته، 
تولید آمونیاک ۲۱.۱9 درصد، تولید اوره ۱۶.83 درصد و مجموع 
تولید محصولات ۱8.۴8درصد نسبت به بازه زمانی مشابه در 

سال قبل افزایش یافته است.
غلامرضا جمشیدی مدیرعامل شرکت پتروشــیمی پردیس اظهار داشت: 
پتروشیمی پردیس در یکسال گذشته ۵.۳۸۱.۵۹۱ تن محصول اوره و آمونیاک 
تولید کرده اســت که ۱۱۱.۹۱درصد نسبت به برنامه، ۱۰۲.۲۱درصد نسبت به 

ظرفیت اسمی و ۱۱۸.۴۸درصد نسبت به سال مالی ۹۹ افزایش داشته است.
غلامرضا جمشیدی ادامه داد: این میزان تولید محصولی در شرایطی صورت 
گرفته است که بسیاری از صنایع به دلیل بروز شرایط کرونایی و مشکلات عدیده 
اقتصادی با رکود و کاهش ظرفیت تولید مواجه شده اند ولی پتروشیمی پردیس 
با برنامه ریزی، آینده نگری و تلاش شبانه روزی و خستگی ناپذیر سرمایه انسانی 
متعهد، دلسوز و متخصص خود و همچنین با کنترل حوادث فرآیندی و کاهش 
قابل توجه میزان توقف در تولید به این موفقیت ارزنده و چشمگیر دست پیدا کرده 
است.وی در خصوص ثبت رکوردهای جدید تولید محصول آمونیاک در سه فاز 
تولیدی این شرکت گفت: سال گذشته در مجموع ۲.۰۸۸.۹۱۳ تن آمونیاک در 
پتروشیمی پردیس تولید شد که این میزان به طور متوسط ۱۱۲.۱درصد نسبت 
به برنامه سالانه، ۱۰۲.۴ درصد نسبت به ظرفیت اسمی و ۱۲۱.۵ درصد نسبت 
به سال مالی ۹۹ رشد داشته است. در این میان واحد آمونیاک فاز دوم پتروشیمی 
پردیــس با تولید ۷۳۱.۴۵۹ تــن آمونیاک، ۱۱۶.۹۲درصد نســبت به برنامه، 
۱۰۷.۵۷درصد نسبت به ظرفیت اسمی و ۱۲۹.۹۷درصد نسبت به سال مالی ۹۹ 

افزایش تولید دارد و در بین ۳ واحد تولیدی آمونیاک رکورد دار است.
مدیرعامل شــرکت پتروشیمی پردیس در ادامه گزارش خود با اشاره به ثبت 
رکوردهای جدید تولید اوره در همه فازهای این شــرکت اذعان کرد: در سالی 
که گذشــت پتروشیمی پردیس مجموعا ۳.۲۹۲.۶۷۸ تن اوره کشاورزی تولید 
کرد که به طور متوسط ۱۱۱.۸ درصد نسبت به برنامه، ۱۰۲.۱ نسبت به ظرفیت 
اسمی و ۱۱۷.۱ نسبت به سال مالی گذشته افزایش پیدا کرده است.جمشیدی 
درخصوص ثبت رکورد تولید اوره در واحد اوره فاز دوم پتروشیمی پردیس بیان 
کرد: در سال مالی ۱۴۰۰، رکورد تولید اوره در فاز دوم پتروشیمی پردیس به میزان 
۱.۱۵۱.۷۰۷تن، ۱۱۶.۴۵درصد نسبت به برنامه، ۱۰۷.۱۴ درصد نسبت به ظرفیت 
اسمی و ۱۲۵.۲۱درصد نسبت به سال مالی ۹۹ به ثبت رسیده است.وی گفت: در 
یکسال گذشته، تولید آمونیاک ۲۱.۱۹ درصد، تولید اوره ۱۶.۸۳ درصد و مجموع 
تولید محصولات ۱۸.۴۸درصد نسبت به بازه زمانی مشابه در سال قبل افزایش 
یافته است.مدیرعامل شرکت پتروشیمی پردیس گفت: در یکسال گذشته، تولید 
آمونیــاک ۲۱.۱۹ درصد، تولید اوره ۱۶.۸۳ درصد و مجموع تولید محصولات 

۱۸.۴۸درصد نسبت به بازه زمانی مشابه در سال قبل افزایش یافته است.
مدیرعامل شرکت پتروشیمی پردیس درخصوص برنامه صادراتی این شرکت 
اظهار داشت: تیم جوان و متخصص بازرگانی و فروش پتروشیمی پردیس در 
یکسال گذشته برنامه ریزی جامعی برای شناسایی بازارهای جدید و تثبیت جایگاه 
خود در بین بزرگترین تولیدکنندگان اوره دنیا انجام داد و ثمره این آینده نگری و 
ارتباط موثری که با مشتریان بالقوه و بالفعل در سطح کشورهای هدف برقرار شد، 

افزایش فروش محصول و ایجاد ضریب اطمینان در انجام معاملات آینده بود.
وی درخصوص رکورد کاهش میزان ســاعات توقف در واحدهای عملیاتی 
شرکت بیان داشت: در یکسال گذشته علیرغم شرایط پاندمی کرونا میزان ساعات 
توقف تولید ۲۵۴۱ ساعت بوده که نسبت به سال مالی ۹۹ با ۹۷۶۶ ساعت توقف، 
۷۴ درصد کاهش داشته است.مدیرعامل شرکت پتروشیمی پردیس با اشاره به 
ثبت رکورد جدید فروش ارزی و ریالی مجتمع پردیس اذعان کرد: میزان فروش 
ارزی و ریالی کل محصولات )فروش صادراتی آمونیاک و اوره و فروش داخلی( 
در سال مالی  ۱۴۰۰ به ۸۵۷.۱۸۱.۴۷۳ دلار رسید که نسبت به برنامه ۴۵.۳درصد 
افزایش داشته است. جمشیدی در پایان اذعان کرد: ما به رسالت مهم خود در 
تأمین امنیت غذایی مردم ایران و جهان پایبندیم و برای دستیابی به این هدف 

والا، همه ظرفیت و توان خود را به کار خواهیم بست.

احمد فیروزی، کارشناس انرژی های تجدیدپذیر: مدیرعامل شرکت پتروشیمی پردیس خبرداد:

 وزارت نیرو با تصمیم  ناگهانی اش
 به نیروگاه های تجدیدپذیر آسیب زد

 رکوردشکنی در تولید اوره و آمونیاک 
در شرایط کرونایی و تحریم
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